
Pendanaan bagi program awam
danpendidikanbaruuntukmemban-
tu perniagaan kecil menggunakan
teknologi kecerdasan buatan (AI) de-
ngan selamat, sertamelanjutkan pen-
danaanbagiskimsediaadauntukme-
nyokongpekerja lebih tua,adalah an-
tara langkah yang mana Belanjawan
2025 bolehmemberi impak.
“Kamimelihat lebihbanyakpene-

kanan terhadap (penggunaan) AI se-
cara bertanggungjawab, dan itu ada-
lahbidang(yangmana)Singapurabo-
leh memainkan peranan utama,” ka-
taEncikSamLiew,presidenPersatuan
Komputer Singapura dalam satu per-
bincangan.
Beliau menambah, Belanjawan

2025 boleh membantu menyokong
usahamembangunkangaris panduan
dan piawaian untuk penggunaanAI.
Encik Liew turut mencadangkan

supaya pendanaan tersebut disalur-
kankepadausahayangdapatmenyo-
kong syarikat kecil dan sederhana
(SME) menggunakan peralatan AI
dengan selamat, contohnya melalui
kempen pendidikan awam.
Perbincangan prabelanjawan an-

juranInstitutAkauntanBertauliahSi-
ngapura (Isca) yangdiadakanpada14
Januari di Hotel One Farrer itu diser-
tai 13 ahli panel dan dihadiri 120 pe-
serta, lapor The Business Times (BT).
Ia dipengerusikan bersama oleh

AnggotaParlimen (AP)KawasanUn-
di Perseorangan (SMC) Bukit Pan-
jang,Encik LiangEngHwa,danGRC

Chua ChuKang,Encik DonWee.
EncikLiangmempengerusikan Ja-

watankuasa Parlimen Pemerintah
(GPC) bagi Kewangan, Perdagangan,
dan Perusahaan, manakala Encik
Weemerupakan anggotamajlis Isca.
PerdanaMenterimerangkapMen-

teri Kewangan, Encik Lawrence
Wong, akanmenyampaikan kenyata-
anBelanjawan2025diParlimenpada
18 Februari.
Anggotapanel,yang jugapresiden

Persekutuan Perkilangan Singapura,
Encik Lennon Tan, berkongsi satu
anekdot mengenai sebuah syarikat
yangmengambil pendekatan inovatif
dalam menggunakan AI – dengan
menggunakan kadar penerimaan AI
sebagai metrik utama dalam menilai
prestasi pekerja.
Amalan sumbermanusia (HR) se-

begini bolehmendorong syarikatme-
nerima AI secara “pantas dan agre-
sif”, katanya.
“Harapan mereka agar syarikat

yang mempunyai 100 kakitangan ini
akhirnya – dalam tempoh lima tahun
– mencapai produktiviti setanding
1,000 pekerja,” kata beliau.
Encik Tan menggesa pemerintah

supaya “benar-benar menilai” kae-
dahkreatif sebegini untukmenggalak
SME meningkatkan penerimaan dan
kemahiranAImereka,danmenekan-
kan keperluan untuk tidak sekadar
memberi dana bagi langganan pera-
latan AI untuk tempoh yang singkat.
Mengulasmengenai sokongan pe-

merintah kepada pekerja lebih beru-
sia,ahli panelCikLeeSuShyan,yang
juga editor bersekutu BT, berkata Si-
ngapura telah menunjukkan sokong-
an padu kepada golongan pekerja itu
melalui langkah seperti menaikkan
usia persaraan dan pengambilan se-
mula bekerja, serta mengenalkan
Rang Undang-Undang Keadilan di
Tempat Kerja.
Namun, Belanjawan 2025 boleh

menawarkan insentif kewangan tam-
bahanuntukmendorongsyarikatme-
ngekalkanpekerja lebihberusia,kera-
na ia lebih“berkesandancekap”ber-
bandingmenggaji danmelatih peker-
ja baru, tambahnya.
CikLee jugamencadangkan supa-

ya sebahagian dana diperuntukkan
untukkaryawanHRmerekaprogram
yang dapat membantu pekerja lebih
berusia kembali bekerja.
Ahli ekonomi DBS, Encik Chua

Han Teng, pula mencadangkan agar
pemerintahmelanjutkan skimseperti
Kredit Pekerjaan Warga Emas dan
Geran Pengambilan Bekerja Semula
secara Sambilan.
Ketua Ahli Ekonomi OCBC, Cik

Selena Ling, menekankan keperluan
perubahan pada cara berfikir menge-
nai pekerja lebih berusia, danmenye-
rumajikan untukmengubah persepsi
merekaberkenaangolongantersebut.
“Kita perlu mengubah definisi

warga emas, dan ia tidak seharusnya
(dilihat) sebagai satu masalah,” tam-
bahnya.
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Para eksekutif BYD (berbaju putih) dan Grab (berbaju hijau) semasa majlis menandatangani kerjasama pada 15 Januari. – Foto GRAB,
BYD
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